
Zápis ze schůze výboru Genetické společnosti Gregora Mendela, z.s., (dále jen 
GSGM) konané dne 23. 11. 2022 

 

Přítomni: Čellárová, Doškař, Holá, Knoll, Lízal, Sember, Slaninová, Šeda, Ševčíková, 
Ševčovičová, Šmarda, Tomáška  

Schůze výboru probíhala on-line formou prostřednictvím platformy MS Teams. 
Prostřednictvím této platformy probíhalo i anonymní hlasování. 

 

Schůzi zahájil odstupující předseda spolku prof. Jiří Doškař. Poděkoval všem přítomným 
za jejich účast na dnešním zasedání, za dosavadní působení ve výboru GSGM i za jejich 
účast na konferenci GSGM, která proběhla počátkem října 2022 ve Slavkově u Brna. Prof 
Doškař průběh i organizaci konference zhodnotil pozitivně (oficiální zprávu o konferenci 
připraví prof. Ondřej Šeda a bude publikována v právě připravovaném čísle Informačních 
listů GSGM). Informoval, že v současnosti je dokončováno finanční vypořádání 
konference. Uvedl rovněž, že na konferenci proběhlo osobní předání jmenovacích dekretů 
třem čestným členům GSGM (prof. Zadražil, prof. Vlček, prof. Ferák); čtvrtý jmenovací 
dekret byl předán prof. Matalové v listopadu 2022. 

Prof. Doškař dále informoval o tom, že i nadále by měla probíhat spolupráce GSGM 
s Mendelovým muzeem v Brně tak, jako tomu bylo až doposud. 

Povinnost zřízení datové schránky, která vyplývá ze změny zákona, nevyžaduje žádné 
zvláštní úkony ze strany výboru GSGM. Podle informací prof. Doškaře stát datovou 
schránku během roku 2023 zřídí automaticky a předseda spolku o tom bude úředně 
vyrozuměn. 

Doc. Holá a doc. Slaninová předložily členům výboru 5 nových přihlášek uchazečů o 
členství v GSGM (2 z ČR, 3 ze SR). Výbor všechny nové přihlášky odsouhlasil, uchazeči 
budou o přijetí za členy GSGM informováni e-mailem. 

Prof. Šmarda seznámil přítomné se současným stavem přípravy nejbližšího čísla IL. Zatím 
má příspěvek od doc. Andrey Ševčovičové, očekává příspěvek od vítěze Ceny GSGM dr. 
Jiřího Pospíšila, dále budou IL obsahovat zprávu o činnosti výboru a aktivitách spolku 
v uplynulém volební období + zprávy o hospodaření společnosti (dodá doc. Holá) a zprávu 
o konferenci GSGM (dodá prof. Šeda). Jakékoliv další příspěvky jsou vítány, deadline pro 
jejich zaslání je polovina prosince 2022. 

Schůze výboru pokračovala volbou nového předsedy spolku. Na funkci předsedy výboru a 
zároveň předsedy spolku byl nominován Dr. Pavel Lízal z Masarykovy univerzity v Brně. 
Na jeho přání byli nejprve dotázáni oba bývalí místopředsedové GSGM (prof. Ondřej 
Šeda, prof. Lubomír Tomáška), zda by o tuto funkci také neměli zájem; oba však 
kandidaturu odmítli. Dr. Lízal poté poděkoval za projevenou důvěru a nominaci přijal. 
Přítomní členové výboru v následujícím tajném hlasování jednohlasně schválili volbu dr. 
Lízala předsedou GSGM.  

Členové výboru poté předložili návrhy na kandidáty do dalších funkcí v rámci výboru 
GSGM. Na funkci tajemníka GSGM za ČR byla nominována doc. Dana Holá, která 



nominaci přijala a přítomní členové výboru v následujícím tajném hlasování jednohlasně 
schválili její jmenování do této funkce. Doc. Holá bude zároveň zodpovědná za přípravu 
zápisů ze schůzí výboru. Dále členové výboru hlasovali o místopředsedech spolku (za ČR 
a SR). Do těchto funkcí byli nominováni prof. Šeda (za ČR) a prof. Tomáška (za SR), oba 
nominaci přijali a v tajném hlasování členů výboru byli jednomyslně potvrzeni jako 
místopředsedové GSGM. Na funkci tajemníka spolku za Slovenskou republiku byla 
navržena doc. Slaninová, která nominaci přijala a v následném tajném hlasování byla 
v této funkci jednohlasně potvrzena. Další dvě funkce, o kterých výbor na svém zasedání 
rozhodoval, byly funkce hospodářů za českou a slovenskou část spolku. Nominováni byli 
prof. Aleš Knoll (za ČR) a doc. Slaninová (za SR). Oba s nominací souhlasili a členové 
výboru je v následném tajném hlasování v těchto funkcích potvrdili. Poté následovalo 
rozhodování o hlavním redaktorovi Informačních listů GSGM. Na tuto funkci byla 
nominována doc. Sabina Ševčíková, s nominací souhlasila a v tajném hlasování členů 
výboru byla jednomyslně ve funkci potvrzena. 

Všechny nezbytné administrativní úkony spojené se změnou předsedy spolku v souladu 
se zákony provede dr. Lízal ve spolupráci s bývalým předsedou GSGM prof. Doškařem a 
hospodářem spolku prof. Knollem (v případě potřeby i s doc. Slaninovou jakožto 
hospodářkou spolku za SR), a to v průběhu prosince 2022.  

Prof. Knoll informoval členy výboru o administrativě spojené s vedením finančního účtu 
GSGM u Komerční banky, dal ke zvážení i možnost přechodu k jiné bance. Tato otázka 
bude podrobněji diskutována na příštím zasedání výboru poté, co předseda a hospodář 
spolku zjistí další podrobnosti a možnosti.  

Dále byl předložen návrh na správce webových stránek GSGM jakožto další možnou 
funkci v rámci výboru spolku. Dosud webové stránky spolku neoficiálně spravoval prof. 
Knoll v částečné spolupráci s prof. Urbanem. Prof. Knoll stručně seznámil přítomné se 
stávající situací a možnými řešeními, z nichž některá by vyžadovala placení platformy pro 
vedení webových stránek. Dr. Lízal konstatoval, že je skutečně třeba, aby správu webu 
měl na starosti oficiální správce (nebo i dva), ale tuto problematiku by bylo lepší dále 
podrobněji řešit na následující schůzi výboru GSGM, až bude k dispozici více informací, 
finanční analýzy apod. Všichni členové výboru byli vyzváni, aby se (např. na základě 
svých zkušeností z členství v jiných vědeckých či akademických spolcích) pokusili najít 
platformy, na kterých by bylo možné spolkový web zorganizovat a udržovat, a rovněž 
předběžně zjistili, jaké finanční nároky by s tím byly spojeny. Prof. Urban bude vyzván, aby 
na příští schůzi výbor seznámil se svojí koncepcí spolkového webu, kterou během svého 
minulého působení ve výboru GSGM připravil. Problematika webových stránek může být 
propojena i s rozhodnutím o případném přechodu na elektronickou formu Informačních 
listů (pro což se většina členů GSGM dotázaných v anketě zorganizované na jaře 2022 
vyslovila). Tím by se mohly uvolnit finanční prostředky, které by šlo využít na placení 
platformy pro spolkový web. I tato otázka bude podrobněji projednávána až na 
následujícím zasedání výboru GSGM. 

Další možná funkce v rámci výboru by mohla spočívat v propagaci GSGM mezi odbornou i 
laickou veřejností. K této tématice proběhla krátká diskuse, v níž zazněly náměty na 
možnosti propagace profesionální i amatérské (např. se zapojením studentů), byla 
zdůrazněna důležitost nejen propagace spolku jako takové, ale i celkové zvýšení aktivity 
GSGM. V této souvislosti byla otevřena otázka obnovení edukačních seminářů. Prof. 
Tomáška potvrdil, že tyto semináře by měly být obnoveny a měly by probíhat každoročně 
vždy na konci května, stejně jako v minulosti. Témata pro několik příštích eduseminářů již 
byla navržena na zasedáních minulého výboru, a je reálné, že na jaře 2023 by se nový 



eduseminář skutečně po delší covidové odmlce opět mohl konat.  Prof. Tomáška byl 
předsedou výboru dr. Lízalem pověřen organizací tohoto semináře, která by měla začít 
cca od ledna/února 2023. Výběr tématu bude definitivně uzavřen na nejbližším zasedání 
výboru a v mezičase bude mezi členy výboru probíhat o této problematice e-mailová 
komunikace.  

Přídatný návrh týkající se propagace činnosti spolku předložil dr. Sember. Tento návrh se 
týkal zvýšení popularizace GSGM pro laickou veřejnost (možná odnož Informačních listů 
s jednoduššími texty, křížovkami apod.), dr. Lízal to doplnil ještě i o možnost rozšíření do 
sociálních sítí (Instagram apod.). Proběhla k tomu krátká diskuze (potřeba neustálého 
přidávání nových příspěvků na sociální sítě, možné problémy se sehnáním dobrých 
popularizačních příspěvků) a tento námět bude znovu předložen k další diskusi během 
následujícího zasedání výboru. 

Dr. Lízal na závěr navrhl, aby se následující (prezenční) zasedání výboru GSGM konalo 
v Brně, ale zároveň aby se místa zasedání výboru v budoucnu střídala (tj. Praha, 
Bratislava, případně další univerzity). Všichni přítomní členové výboru s tímto návrhem 
souhlasili. 

Po vyčerpání diskuzních příspěvků dr. Lízal schůzi výboru ukončil a poděkoval všem 
přítomným za účast. 

 

Zapsala: D. Holá 

Schválili J. Doškař, P. Lízal 

 


